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Feia temps que havia vist alguns
cartells amb coloraines en diver-
sos punts de Martorell. Per algu-
na raó que ara mateix no recordo
sabia que es tractaven de camins,
però desconeixia que eren itine-
raris urbans com a tal. Fa uns me-
sos, es va afegir un vuitè recorre-
gut al projecte Martorell a peu:
fem salut!, que en aquest cas
passa pel nou parc de la Sínia, i va
ser llavors que vaig descobrir que
tots els camins eren per la ciutat.
Per què no provar-ne un?

Quan havia de decidir quin iti-
nerari seguir, em va agradar veu-
re que hi havia opcions que ana-
ven des dels tres als onze quilò-
metres i que passen per tots els
barris de Martorell, sense excep-
ció. De la Vila a Can Cases. Pot
semblar una ximpleria, però com
que totes les rutes són circulars, te-
nir-ne una (o dues o tres) que pas-
sa a prop de casa facilita que t’a-
nimis a seguir-la. De fet, vaig es-
collir el recorregut número 3 pre-
cisament perquè la tenia a tocar
i era ideal pel que fa a distància i
temps: 4 quilòmetres i 53 minuts.

Em vesteixo amb una samar-
reta del Barça, xandall llarg i cal-
çat d’esport còmode. Som en ple-
na tardor, però dubto que tingui
fred caminant amb aquesta roba.
Als auriculars, sona una llista on
només tinc música d’Estopa i Ro-
salía. No em cal res més, diria. Són
les 10 del matí i surto a caminar. 

Baixo per l’avinguda del Camí
Fondo i, com sempre, em creuo a
poca gent. Com més a prop soc del
Centre Cultural, però, més movi-
ment trobo. La majoria són per-
sones grans, soles o en parella, que
passegen en calma i empenyen un
carro o duen alguna bossa entre les
mans. També queda algun pare i

alguna mare que xerren tranquils
mentre desfan el camí per anar a
l’escola. Els identifico perquè car-
reguen cotxets i motos de joguina.

Passo el pont de colors en di-
recció la caserna dels Mossos i,
durant tot el carrer, sento una
tranquil·litat a la qual no estic

massa acostumada. Poques ve-
gades surto a aquestes hores, me-
nys encara per caminar. Si soc al
carrer a les 10 del matí, és per anar
d’un lloc a un altre, amb pressa.

A Buenos Aires, a les place-
tes trobes tot de gent gran que  fa
petar la xerradeta. Si m’hi fixo,

la gran majoria són homes. Tam-
bé hi ha alguns adolescents en
bancs no tan visibles. Deuen es-
tar fent campana, no els jutjo.

Arribo fins a la baixada de la
Guàrdia Civil i quan l’acabo giro
a l’esquerra. És aquí, a punt de
creuar la nacional, que m’adono
de la quantitat de cotxes que hi ha.
Molts menys que fa trenta anys,
és clar. Això sí, deu fer uns vint mi-
nuts que camino i en cap moment
m’han molestat els cotxes. A Mar-
torell en tenim un fotimer, tam-
bé de rotondes, però les voreres
són amples i estan adaptades.
La meva ciutat no expulsa els
veïns dels carrers, al contrari,
ens hi convida a fer-nos-el nostre,
i com a ciutadana ho agraeixo. 

Ressegueixo la carretera na-
cional cap a l’estació de Martorell
Enllaç i començo a percebre la
pudor tan característica que des-
prèn la Solvay. Des d’aquí ni tan

sols es veu la fàbrica, però se sent.
A l’escola, tenia una mestra que
deia que cada cop que baixava del
tren, començava a estossegar. 

Amb tot, poc abans d’arribar
al Carrefour, passo pel costat d’u-
nes canyes i s’agraeix respirar
una mica de verd, tot i que els

cotxes passen a la meva dreta.
Continuo fins al passeig de la
Creu Roja, feia molt que no venia
per aquí. Al fons, s’hi veu un dels
blocs de pisos del barri de La Sí-
nia. Altíssim. Quan acabo el pas-
seig, travesso el carrer, miro a la
dreta per assegurar-me que no
vinguin cotxes i veig Montserrat.
La muntanya sempre hi és.

A poc a poc torno a entrar al
poble i al seu ritme. La majoria tre-
balla, però també hi ha gent a les
terrasses. Tinc la sensació que he
vist massa cerveses, sobretot per
un dia laborable abans de les 11.

No em queda massa per ar-
ribar a casa i en les últimes pas-
ses procuro acabar de gaudir del
passeig. Digueu-me incrèdula,
però quan torno a ser al meu por-
tal em sorprèn veure que el mò-
bil em marca haver caminat 4
quilòmetres, tal com deia la in-
formació de l’Ajuntament.

Mar Sifre
MARTORELL

A la ciutat també es camina
» Martorell té vuit itineraris senyalitzats per fer a peu dins de l’entorn urbà per promoure la salut

» Decidim fer una de les rutes proposades per l’Ajuntament, que ens permet redescobrir el municipi

Un dels cartells informatius de les caminades urbanes saludables. Foto: Línia Xarxa

MÉS RUTES URBANES
AL MONTSERRATÍ

4Altres municipis del
Montserratí, com ara Olesa
de Montserrat, Abrera, Es-
parreguera i Sant Esteve
Sesrovires, també comp-
ten amb itineraris urbans
impulsats pels seus ajun-
taments. El propòsit és in-
centivar la pràctica regular
d’activitat física i una vida
activa entre els ciutadans. 

La iniciativa ‘Martorell
a peu: fem salut!’ inclou
rutes que van dels tres
als onze quilòmetres
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La lupa

per Xavi Casinos

Les Drassanes davant la Copa Amèrica

Una abraçada a totes
aquelles dones que,

com jo, heu aguantat de
petites els acudits bavosos i les bro-
metes de tiets i altres familiars sobre els
vostres pits, fregaments en passar per
llocs estrets i coses per l’estil, pen-
sant que no n’hi havia per tant. Mai
més. #25N.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

De vegades tens la
sort de trobar-te amb

gent que ha dedicat la
seva vida a alguna cosa en concret (mi-
rar els ocells, tallar fusta, estudiar mi-
tologia, etc.) i podries estar escoltant-
los hores i hores amb admiració i una
mica d’enveja (sana, si és que existeix
l’enveja sana).

@PatrickurbanoR

A veure que ho enten-
gui bé. Aquest paio

[l’streamer gallec El Xo-
kas] MENYSPREA el Gerard [Romero]
per fer el discurs en català a Barcelona
[als Premis Ondas], òbviament criti-
quem les seves paraules d’odi a la
llengua i ell ens diu que som uns des-
equilibrats mentals. Déu meu.

Un altre motorista ha
mort en menys de 24

hores a Catalunya. Ha
passat en un xoc amb un turisme a l’LP-
9221 a Lleida a les 13:59 h. Són 138 les
persones que han mort en accident de
trànsit enguany a la xarxa viària inter-
urbana de Catalunya, 51 de les quals
motoristes.

@punsix@ryghtanPlus@pilarcarracelas

Barcelona té, l’any que ve, una gran oportuni-
tat amb la celebració de la Copa Amèrica. Se-
gons les primeres estimacions, aquesta com-
petició generarà un impacte econòmic de

1.200 milions d’euros i 19.000 llocs de treball a tota l’à-
rea metropolitana. No són els Jocs Olímpics del 1992,
però situa de nou la capital catalana com un dels esce-
naris d’Europa per acollir grans esdeveniments. D’en-
tre tot el paquet d’avantatges n’hi ha un de molt im-
portant, que és posar al mapa el Museu Marítim i les
Drassanes, una d’aquelles joies que no acostumem a va-
lorar prou els barcelonins malgrat el seu gran signifi-
cat històric i arquitectònic.

Fa unes setmanes, la revista TravelMag destaca-
va el de Barcelona com un dels 20 millors museus na-
vals d’Europa. Potser no és ni el museu més gran, ni
el més antic ni el que té un fons més important, però
té quelcom que el fa únic al món, que és el seu conte-
nidor, les antigues Drassanes medievals. Cap dels mu-
seus navals més destacats del món és en un edifici com-
parable. Ni tan sols l’Arsenal de Venècia, que fou un
altre important centre de construcció de vaixells del
Mediterrani. A diferència de les Drassanes, no és obert
al públic i la seva activitat té a veure amb esdeveniments
com la Biennal.

L’Arsenal és, de fet, una fortificació. Les Drassanes
és una gran nau industrial gòtica, veritable zona zero del
poder de la Corona d’Aragó des del segle XV i fins i tot
abans. D’aquí van sortir les grans galeres que van do-
minar el Mediterrani. Diuen les cròniques que el 1423,
sota el regnat d’Alfons el Magnànim, es van construir

12 galeres alhora. Del 1571 és la Joan d’Àustria, la nau
insígnia de la batalla de Lepant. La seva reproducció a
mida real ara es pot admirar al centre del museu. És im-
pactant i no tothom sap que es pot viure aquesta ex-
periència a Barcelona.

La ciutat no pot perdre aquest tren que porta la Copa
Amèrica per posar en valor internacional el seu Museu
Marítim. Però, sobretot, s’ha de posar en valor localment.
El Marítim i les Drassanes és un d’aquells casos del nos-
tre patrimoni amb el qual vivim d’esquena. Segurament
té a veure amb un accés gens fàcil, gairebé camuflat, si-
gui per l’entrada principal pel Portal de la Pau o pel jar-
dí de l’avinguda de les Drassanes. La reforma de la Ram-
bla ha de resoldre-ho millorant-ne els accessos.

El Marítim, a més, és una mena de rara avis al món
dels museus navals, gairebé tots nacionals, com els de
Londres, París, Madrid, Amsterdam, Sydney i Nova
York, entre d’altres. Té lògica que sigui així, ja que són
els estats als quals pertany el patrimoni de la seva his-
tòria marítima, especialment la militar, que han anat
acumulant durant segles.

El de Barcelona no té aquest origen, sinó que pro-
vé de la societat civil. L’embrió del museu cal buscar-
lo a l’Escola de Nàutica, al Pla de Palau, que conserva-
va una important col·lecció de models, instruments, lli-
bres i documents agrupats en el que es deia Gabinet Na-
val, encarregat de preservar la memòria marítima del
país i que va tenir continuïtat en l’actual edifici de l’es-
cola, del 1929.

En començar la guerra civil, la Generalitat va con-
fiscar les Drassanes, que fins feia poc havien acollit una

caserna d’artilleria, i va crear el Museu Marítim per de-
cret, traslladant-hi les col·leccions de l’Escola de Nàu-
tica. Des d’aleshores, el Marítim ha fet una feina ingent
per tal de dotar-se d’una col·lecció equilibrada i atrac-
tiva que compensi la seva manca de fons històric na-
cional. A principis dels anys 70 es va construir la rèplica
de la gran galera, la gran atracció del museu, que s’ha
anat complementant amb panells amb documentació
que permet una immersió en el que era la vida a bord
d’aquestes naus. Tanmateix, el Marítim és molt més que
una exposició, i avui és un centre de recerca que impulsa
força publicacions i que compta amb una destacada bi-
blioteca marítima.

Tot això s’ha de fer més visible, i la Copa Amèrica
ha de ser el punt de sortida d’una nova era per a les Dras-
sanes i el museu, que s’han de consolidar com el punt
de trobada entre la prestigiosa regata i la ciutat. Per això,
el Marítim està preparant una gran exposició i un se-
guit d’activitats que acostin el públic a l’elitista com-
petició, però que també permetin descobrir les Dras-
sanes als barcelonins.

De moment, com altres museus, el Marítim està mi-
rant de recuperar el nombre de visitants prepandèmia.
Ja estan al 92%, amb 209.000 visitants l’any, amb una
mitjana de 21.000 mensuals. El 2019 es va arribar a
265.459 visitants anuals i 22.121 mensuals de mitjana.
Com passa en altres museus, gran part del públic són
turistes estrangers i de la resta d’Espanya.

La Copa Amèrica és un gran creuer que passarà per
Barcelona al qual ni la ciutat ni el Museu Marítim es po-
den permetre no pujar-hi.
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Nova llevadora referent a l’Hospital 
Sant Joan de Déu de Martorell1

2
El concurs per a joves creadors de contingut
de proximitat de l’AMIC ja té guanyadors

Activitats contra la violència masclista 
a Collbató de cara al 25N

Polèmica pel cartell de 
La Passió d’Esparreguera

El + llegit línianord.cat
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Plantegen una nova estació 
de FGC entre Martorell Enllaç i Abrera
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Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
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A les xarxes

@ARAToniPadilla: Xavi va quedant-se
sense excuses. El Barça s’ha posat a la  gola
del llop després d’empatar a Vallecas. Em-
prenyat amb l’àrbitre, no troba el rumb.

@CatalunyaRadio: El Govern fabricarà neu
artificial per a les pistes d’esquí tot i l’emer-
gència. És contradictori demanar reduir el
consum d’aigua i tirar de neu artificial?

#NeuArtificialEnSequera

@324cat: Sánchez es va reunir tant amb
Netanyahu com amb Abbas. A tots dos
els va traslladar que la millor solució al
conflicte és la coexistència de dos estats.

#SánchezIsraelPalestina #UnBarçaSenseRumb

Tribuna

Mesos després de les elec-
cions al Congrés, Pedro
Sánchez ha pogut re-

validar la seva condició de pre-
sident del govern espanyol i la
Llei d’amnistia ja ha iniciat el trà-
mit parlamentari. Els comicis
del mes de juliol van deixar com
a resultat un escenari complex,
en el qual l’independentisme
tornava a jugar un paper clau per
a la governabilitat a Espanya. Des
del primer dia, Esquerra Repu-
blicana va posar una sèrie de con-
dicions que s’havien de complir
si el PSOE volia continuar a la
Moncloa: l’amnistia per
a les persones represa-
liades per fets relacio-
nats amb el referèndum
de l’1 d’Octubre i el pro-
cés d’independència,
continuar avançant en la
resolució del conflicte
polític entre Catalunya i l’Estat
espanyol, el traspàs del servei de
Rodalies i la millora del finan-
çament de la Generalitat.

Remetent-nos als resultats
de les negociacions, podem dir
que aquestes han estat un èxit.
Hem barrat el pas a l’extrema dre-
ta i a la dreta extrema i al mateix
temps hem assolit els objectius fi-
xats a l’inici de les negociacions.
De l’amnistia se n’ha parlat molt
i ben segur se’n continuarà par-
lant. Jo no tinc ganes de pole-
mitzar sobre aquest tema amb al-
tres forces independentistes i no
alimentaré debats estèrils al res-
pecte, més enllà de demanar que
la Llei d’amnistia compti amb les
garanties jurídiques necessàries
per evitar possibles problemes en
la seva aplicació en un futur.

Però el que sí que vull po-
sar en relleu són les enormes
diferències a l’hora de negociar
i d’assolir avenços socials per
als ciutadans i les ciutadanes
de Catalunya. Mentre que hi ha
qui s’ha centrat únicament en
l’amnistia, des d’Esquerra Re-
publicana també hem posat so-
bre la taula temes que afecten
el benestar diari de la gent. Per-
què som ben conscients que de
les banderes no es menja, com
acostuma a recordar sovint el
company Joan Tardà, i que la
independència per ella matei-

xa no és un fi, sinó un mitjà per
millorar la vida de la gent.
Aquest és el propòsit que ens
motiva i que ens fa continuar
treballant al servei de la ciuta-
dania, amb els quatre pilars fo-
namentals de l’estat del ben-
estar sempre ben presents: es-
cola, casa, salut i feina. Així
doncs, el traspàs del fins ara
extremadament deficient i ver-
gonyós servei de Rodalies i la
millora del finançament de
Catalunya han estat elements
centrals en la negociació d’Es-
querra Republicana per acabar

assolint aquest acord per a la
investidura de Pedro Sánchez.

I si algú encara té dubtes
sobre les virtuts de l’acord,
només cal que encengui el te-
levisor qualsevol nit per com-
provar com ha entomat la ca-
verna l’anunci, sobretot pel
que fa a la Llei d’amnistia. La
dreta i la ultradreta espanyo-
les han escalfat l’ambient, i
els carrers s’han omplert de
milers de persones amb con-
viccions democràtiques força
dubtoses, provocant disturbis
i enfrontaments amb les forces

de seguretat fins al
punt que algú es po-
dria plantejar si el que
estem veient pot su-
posar alguna mena de
delicte vinculat amb la
sedició o els desor-
dres públics.

En definitiva, podem con-
cloure que els dos grans objec-
tius que ens vam fixar fa uns me-
sos s’han acabat assolint, mal-
grat les grans dificultats que
plantejava l’escenari. Amb la
Llei d’amnistia posem el comp-
tador a zero i continuem treba-
llant per a la resolució del con-
flicte polític, i hem assolit acords
que beneficiaran el benestar de
la ciutadania de Catalunya. Es-
tem implicats en política per ser
útils a la ciutadania, i un cop més
hem demostrat que som una
eina de molta utilitat. Seguim!

De les banderes no es menja, 
com acostuma a recordar sovint 

el company Joan Tardà

Guanya Catalunya
per Oriol López (Esquerra Republicana)

Els semàfors

Tot i el nomenament de la nova
llevadora referent de l’Hospital
Sant Joan de Déu de Martorell,

encara no hi ha data de
reobertura per al centre de parts
naturals, que va tancar gairebé

fa un any de manera
provisional.
pàgina 10Hospital de Martorell

La Comissió Europea ha premiat
amb el reconeixement

#BeActive el projecte Martorell
Educa 360, que proporciona
extraescolars gratuïtes per 
a infants i adolescents. 

El programa està impulsat 
per l’Ajuntament de Martorell.

pàgina 11Aj. de Martorell

Collbató és el municipi del
Montserratí que més consum
d’aigua té per habitant i dia. 

El problema no és un mal ús per
part dels ciutadans, sinó que la
xarxa de canonades té pèrdues.
Una mancança que no es pot
permetre enmig de la sequera.

pàgina 18Aj. de Collbató
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NLes millors
perles

Sant Cugat de Llobregat. És la localitat que s’ha inventat el
líder del PP, Alberto Núñez Feijóo, durant un discurs en què

reivindicava la igualtat de drets entre els habitants d’aquest
poble fictici i Cuzcurrita de Río Tirón (La Rioja).

Una dona s’aixeca per anar al lavabo en un avió, però un
assistent de vol li diu que no hi pot anar en aquell

moment. Aleshores la dona s’abaixa els pantalons i
amenaça de pixar al passadís. Ha passat als Estats Units.

“Hay alguien en el lavabo? Hay una cabeza en el suelo!”. És
l’avís de la propietària d’un bar, una dona xinesa, que va

alarmar els seus clients. “Els clients ens mirem. Un parell de
noies, alarmades... Era un barret”, va explicar @jaume_diadoc.

Una fanàtica del true crimedecideix matar per “saber
què se sent”. Ha passat a Corea del Sud, on la dona, de

23 anys, ha estat condemnada a cadena perpètua. Si us
plau, vigilem amb Crimsde Carles Porta...

LA FOTOAlbert Hernàndez/ACN

Mirada pròpia

El 23 de febrer del 2022 s’aprovava al Par-
lament de Catalunya la nova Llei antides-
nonaments, amb la qual s’aconseguiria sig-
nar milers de lloguers socials arreu de Ca-

talunya. El camí per arribar-hi no va ser fàcil, però
una vegada més el Grup Promotor de la Llei
24/2015 va demostrar que organitzant-nos, unint
forces i pressionant des del carrer som capaces de
fer possible l’impossible.

Com bé sabeu, el que es va
aconseguir recuperar és l’obli-
gació de fer l’oferiment de llo-
guers socials a famílies vulnera-
bles en diferents casuístiques. En
primer lloc, en les renovacions
dels lloguers socials dels grans te-
nidors quan arriben a la seva fi:
milers de persones amb lloguers
socials signats el 2015 evitaran el
seu desnonament amb aquesta
mesura imprescindible per fre-
nar una nova onada de desno-
naments. En segon lloc, en els
lloguers de llars vulnerables quan
s’acaben els contractes de llogu-
er: per evitar els desnonaments
invisibles de famílies en exclusió
residencial, que s’han quedat a
l’habitatge després de l’extinció
del seu contracte de lloguer amb
un gran tenidor. Finalment, en
les llars vulnerables sense títol:
imprescindible per a les famílies
que, per falta d’alternatives, han
hagut d’ocupar pisos de bancs o
voltors i que hi estiguin vivint des
d’abans de l’1 de juny del 2021,
o perquè després d’una execució
hipotecària o demanda de des-
nonament d’hipoteca han quedat
sense títol al mateix pis, causa de milers de desno-
naments anuals.

L’oferiment de fer lloguers socials en casos d’im-
pagament d’hipoteca o de lloguer és vigent des del
2018 i se suma a les eines per evitar desnonaments.

Més d’un any després, i amb una ofensiva al car-
rer, veiem com molts nous actors com Divarian, Cer-
berus, La Caixa, Promontoria, Coral Homes i fons de

l’òrbita d’Anticipa/Blackstone s’escuden en paranys
per no complir la llei. A més, veiem com la Genera-
litat no ha estat a l’altura d’esprémer la llei i sancio-
nar de manera exemplar, ni tampoc és àgil per bui-
dar la llista de la mesa d’emergència i signar milers
de lloguers socials.

Un altre cop, la ciutadania organitzada ha sigut la
que ha pressionat i esgarrapat més lloguers socials.

Avui dia, podem dir que hem evitat que 5.000 famí-
lies de Catalunya perdin casa seva des del 2015 grà-
cies a la signatura de lloguers socials, però en volem
més. No podem deixar de pensar en les 8.574 perso-
nes que van ser desnonades el 2022 i en les que te-
nen els seus desnonaments paralitzats per la mora-
tòria estatal de desnonaments i que a partir del 31 de
desembre es poden reactivar.

Per parar els peus als grans tenidors que es pen-
sen que poden fer el que vulguin a Catalunya hem
fet pública una nova ofensiva judicial contra els fons
voltors que incompleixen la Llei antidesnonaments
catalana i no ofereixen lloguers socials a les famí-
lies vulnerables abans d’intentar desnonar-les.
Aquesta estratègia neix fruit de la col·laboració del
moviment per l’habitatge i les advocades que van ob-

tenir una primera sentència
condemnatòria contra un gran
tenidor que no va oferir llogu-
er social a una família quan li
pertocava per llei.

Fins ara eren els grans te-
nidors que ens demandaven
amb desnonaments; ara som
nosaltres que els portarem a
judici. Després de la sentència
pionera de Badalona, vam tre-
ballar en aquest nou front de li-
tigi estratègic i vam publicar
dues noves guies, una per a
afectades i l’altra per a advo-
cades, que expliquen què és i
com interposar la demanda
declarativa del dret a recla-
mar el lloguer social. Amb
aquesta nova demanda, som
nosaltres qui plantegem als
jutjats –en la majoria dels ca-
sos a través d’advocats/des
d’ofici– que se’ns reconegui
el dret a obtenir el lloguer so-
cial i s’obligui el propietari a
fer-ho.

Ja s’han interposat 16 de-
mandes a diferents grans teni-
dors. Això és només el principi.
L’objectiu és clar: evitar que
cap família vulnerable es quedi

al carrer i sense lloguer social tal com marca la Llei
antidesnonaments.

Comença una nova ofensiva contra els que volen
saltar-se la llei. Animem tot el moviment de l’habi-
tatge i les persones amenaçades per la cobdícia dels
poderosos a defensar-se també als jutjats. I recordem
que poden acostar-se a qualsevol de les nostres as-
semblees de la PAH repartides per tot el territori.

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Portar a judici els grans tenidors
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@dadeisnaa: He entrat al compte ban-
cari per fer pressupostos per als regals de
Nadal... i família, amics i amigues, aquest
any us regalaré una forta abraçada.

@Modgi: “A mí me dan pena los humo-
ristas. Ya no pueden hablar de nada”. Gran,
Alfonso Guerra, defensant que es puguin
fer acudits del PSC a la tele.

@_angelasoria: Em sembla superallibera-
dor pensar que a ningú li importa realment
el que fem o deixem de fer i que ningú ens
jutjarà tant com nosaltres mateixos.

Flaixos

La clau

Fa poc han detingut a Barcelona un lladre rein-
cident per un robatori amb violència. El perla
–la identitat del qual mantindrem en l’anoni-
mat per no cometre el greuge de desvelar amb

el nom la seva nacionalitat marroquina– tenia dues or-
dres de cerca i captura, sis antecedents penals i vint-i-
nou detencions, dues d’elles per robatoris amb violèn-
cia i intimidació.

Aparentment, aquesta notícia té poca rellevància, per-
què de lladres que entren i surten de comissaria acu-
mulant un historial delictiu més llarg que el del Vaqui-
lla n’hi ha molts, però és que aquest, a sobre, es va per-
metre el luxe de fatxendar amb la víctima: mentre tenia
el pobre turista agafat per l’esquena per robar-li el re-
llotge de 3.000 euros (d’acord, potser no era tan “pobre”,
el turista), li va xiuxiuejar a l’oïda, tot rient: “Welcome
to Barcelona”.

La frase fanfarrona no només denota la impunitat amb
la qual actuen aquests individus, sinó que enllaça amb una
nova tendència de robatoris on els delinqüents cada cop
són més violents i més prepotents. Un exemple clar d’ai-
xò succeeix sovint al metro quan un viatger –habitualment
un ciutadà ja acostumat a identificar la fauna de mans llar-
gues– adverteix una potencial víctima que estan a punt
de robar-li i llavors el carterista, en sentir-se enxampat,
en lloc d’avergonyir-se’n i sortir disparat, s’encara amb el
delator reptant-lo enfurismat, ofès com si el veritable crim
fos que no el deixen fer la seva feina tranquil.

Ja és prou angoixant anar per la ciutat, sobretot pel
centre, pensant que en el moment més imprevist et ro-
baran la cartera o t’estiraran el collaret com per, a so-
bre, haver de témer per la teva integritat física per cul-
pa de personatges passats de voltes que semblen sortits
de La taronja mecànica o, en el cas relatat al principi,
d’un crossover entre El silenci dels anyells i L’home que
xiuxiuejava als cavalls.

El pitjor d’una afanada no és que se t’emportin els teus
diners o unes joies amb valor sentimental. El que fa més
mal és que també et roben una part de la teva dignitat.
Et sents enganyat i humiliat, i l’amor propi és molt més
difícil de recuperar que el DNI llençat a la paperera.

Segons les dades del darrer balanç publicat pel Mi-
nisteri de l’Interior, Barcelona és el municipi de l’àrea
metropolitana on la criminalitat ha crescut més durant
el primer semestre del 2023. Hi ha hagut uns 90.000
delictes de gener a juny, el que representa un increment

del 15% de la criminalitat a la ciutat, lleugerament per
sobre, en el deshonrós rànquing delictiu, de l’Hospita-
let de Llobregat (13%) i del Prat de Llobregat (14%).

Ara bé, el que no està tan repartit és el protagonis-
me dels furts: en aquest primer semestre de l’any s’han
detingut 262 multireincidents un total de 1.620 vegades,
als quals se’ls han imputat més de 4.000 robatoris, se-
gons es desprèn del Pla Tremall de la Junta Local de Se-
guretat de Barcelona. D’aquests multireincidents, el podi
dels més actius recau sobre cinc pispes que han estat de-
tinguts 112 vegades en la primera meitat de l’any, acu-
mulant entre tots 203 antecedents.

Si estiguéssim al Far West, veuríem els empleats de
Marc Martí enganxant per tota la ciutat cartells de “Wan-
ted” amb les cares d’aquests personatges. Els retrats pot-
ser no atraurien els caça-recompenses –perquè ningú
donaria un cèntim per uns buscats que estan molt ben
localitzats–, però ajudarien la gent a reconèixer els de-
linqüents abans del furt i no quan has de perdre el temps
identificant-los a comissaria perquè ja t’han fotut.

Actualment, com que no tenim xerifs ni justiciers
de forca exprés, hem de conviure amb aquesta gent que
se’ns pixa a la cara, a l’espera que els jutges deixin de
distreure’s jugant a fer política i dictin sentències fer-
mes que ens permetrien confiar una mica més en l’e-
ficàcia del sistema judicial.

Mentrestant, sortim al carrer amb por. Ja no hem de
patir pels criteris arbitraris a l’hora de rebre una pallis-
sa per part dels skinheads, com passava els anys 80, ni
per trobar-nos enmig d’una de les baralles amb nava-
lles entre els Ñetas i els Latin Kings de fa vint anys. Ara
l’angoixa ens la provoquen aquests brètols que venen
amb el pack complet de lladre / violent / provocador /
me la sua tot. I, per si fos poc, també hem de pregar per
no trobar-nos de nassos amb una lluita entre narcotra-
ficants a cop de matxet al mig del carrer, al pur estil de
Ciudad Juárez.

Com si no tinguéssim ja prou crispació amb el preu de
l’oli d’oliva i les manifestacions dels fatxes contra l’amnistia.
Seran fills de fruita!, com diria la Isabel Díaz Ayuso. Per
cert, posats a ser conspiranoics, a veure si resultarà que
l’atracador que murmura “Welcome to Barcelona” treballa
en realitat per a Turisme de Madrid. Més que res perquè
diuen que ara que ja no hi ha d’alcaldessa l’Ada Colau, Bar-
celona deixarà de ser tan permissiva i tindrem una ciu-
tat sense manters, ni okupes ni escurabosses.

El pitjor d’una afanada 
no és que se t’emportin 

els teus diners 
o unes joies amb 
valor sentimental. 
El que fa més mal 

és que també et roben 
una part de la teva

dignitat. 
Et sents enganyat 

i humiliat, i l’amor propi 
és molt més difícil de
recuperar que el DNI
llençat a la paperera

“

“
per Víctor Porres

El lladre que xiuxiuejava als turistes
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SANITAT4La Fundació Hospi-
tal Sant Joan de Déu de Marto-
rell (FHSJDM) ha nomenat
Lluna Orus nova llevadora re-
ferent del centre sanitari, on tre-
balla des de setembre de 2019. 

La tarjectòria professional
d’Orus s’ha desenvolupat en
diferents àmbits relacionats
amb l’embaràs i el postpart.
Des de l’Hospital declaren que
“suposa un pas important dins
el projecte matern infantil”.
Des del centre hospitalari tam-
bé asseguren que ara per ara
“s’està acabant d’estructurar
la plantilla de llevadores” amb
la voluntat que “totes les pro-
fessionals tinguin una mateixa
filosofia”. 

Tot plegat arriba gairebé
un any després del tancament
del centre de parts naturals
que tenia l’FHSJDM, que era
pioner per ser el primer de
l’estat espanyol. En principi la
mesura havia de ser temporal

després que diverses llevadores
del centre sanitari deixessin el
lloc de feina. Els motius  que
expressaven eren una càrrega
de feina inassumible i condi-
cions laborals no gratificants.
Tot i això, la reobertura del cen-
tre de parts naturals encara
no té data prevista i des de
l’FHSJDM sembla que se cen-

tren en un projecte matern in-
fantil més ampli. 

Així mateix, des de l’Hospital
expliquen que l’objectiu pel qual
treballen és el de crear les con-
dicions perquè “la dona pugui
triar, segons el seu estat, com vol
tenir el part”. “Sigui del tipus que
sigui, rebrà la mateixa atenció i
serveis”, conclouen.

Al centre, Lluna Oros, nova llevadora referent. Foto: FHSJDM

Nova llevadora referent a
l’Hospital Sant Joan de Déu 

» Es tracta d’un nou pas per estructurar la plantilla de llevadores
» Encara no hi ha data per a la reobertura del centre de parts naturals

Josefina Cortadella, 
a ‘Signes dels temps’ de TV3

SOCIETAT4La missionera mer-
cedària martorellenca, Josefi-
na Cortadella, ha sigut la prota-
gonista d’un programa deSignes
dels tempsde TV3. El programa
ha emès un reportatge sobre
l’ONG de Martorell Mans Mer-
cedàries, que enguany celebra el
25è aniversari.

L’any 1992 Cortadella va
marxar a Angola després de
quinze anys dedicats al barri
del Polvorí, a Montjuïc. Al país
africà, però, és on ha passat la

meitat de la seva vida. Allà va
fundar una escola per afavorir les
condicions de vida dels infants i
fer-los també de família.

Mans Mercedàries es va
crear per donar suport a diver-
sos projectes humanitaris a An-
gola, però també a Moçambic,
Kènia, Equador o Guatemala.

L’abril de 2022 l’Ajuntament
de Martorell va nomenar Jose-
fina Cortadella Filla Predilecta i
aquest octubre es va estrenar el
seu carrer al barri de la Sínia.

INDÚSTRIA4Seat ha anunciat
que instal·larà 39.000 noves
plaques solars en els centres de
producció de Martorell, El Prat
i Barcelona. Es tracta d’una am-
pliació de la planta solar de la
companyia, que entrarà en fun-
cionament el 2024 i amb la qual
es preveu “triplicar la capacitat
d’autogenerar energia renova-
ble”, tal com ha avançat la com-
panyia en un comunicat.

Així mateix, Seat ha concretat
que l’ampliació de les instal·la-

cions, que ha anomenat Seat al
Sol 2, serà capaç de generar 29
milions de kWh a l’any amb una
potència addicional de 21 MW.

La nova planta ocuparà una
superfície de 233.000 metres
quadrats i serà, segons indica
l’empresa, “una de les més grans
d’Europa en autoconsum”.

Markus Haupt, vicepresi-
dent executiu de Producció i
Logística de Seat, assegura que
“Seat al Sol 2 reafirma l’objectiu
de descarbonitzar” les instal·la-

cions i de “reforçar les renova-
bles com a element competitiu
en la nostra indústria”.

Fins ara, hi havia la planta
Seat al Sol, operativa des de
2013 i que compta amb 53.000
panells fotovoltaics, capaços de
generar 17GWh d’energia reno-
vable cada any. Aquesta ins-
tal·lació, que es troba en els ta-
llers de la fàbrica i en les zones
d’aparcament dels cotxes, con-
tinuarà funcionant en paral·lel a
l’ampliació anunciada.

Josefina Cortadella. Foto: Ajuntament de Martorell

Mésplaques solars a la Seat

Plaques solars instal·lades a Seat. Foto: Seat

Cultura | Nous cursos del Servei Local de Català
Del 19 al 21 de desembre estaran obertes les inscripcions dels nous cursos del

Servei Local de Català que comencen el 8 de gener. Tots ells tenen una durada de
45 hores i s’imparteixen en dues sessions setmanals de dues hores cadascuna.
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Activitats per a tota la família
per les festes de Nadal

OCI4Martorell es vesteix de gala
fins al 7 de gener, il·luminació in-
closa, per acollir les activitats
nadalenques, entre les quals hi ha
la tradicional programació de
La Màgia del Nadal.

Com cada any, les activitats
de Nadal estan determinades
per la programació de màgia,
que enguany es durà terme a El
Progrés del 27 al 29 de desem-
bre i del 2 al 4 de gener.

A més, el 16 i 17 de desembre
se celebra la Fira de Nadal a la
Vila i la Rambla de les Bòbiles.
Serà una gran oportunitat per
gaudir de les parades de comerç
local, artesania i gastronomia.

Però l’oci per les festes no s’a-
caba aquí. Entre totes les pro-
postes, destaquen les campa-
nades des de la plaça de les Ho-
res, que es retransmetran per

tota Catalunya a través de Ràdio
Flaixbac. Per acabar-ho d’ado-
bar, seran els encarregats de la
festa de Cap d’Any a la Nau#2 de
Ca n’Oliveres. A la programació
nadalenca, és clar, també hi ha
la Cavalcada de Reis.

LLUMS DE NADAL
Aquest any s’han instal·lat 1.100
llums de Nadal de tipus LED,
amb l’objectiu de fomentar l’es-
talvi energètic. Així mateix, una
de les novetats és que s’ha il·lu-
minat l’entorn del nou barri de
La Sínia amb grans figures al
Parc Central i llums que perfilen
la primera línia dels edificis.

Altres indrets de Martorell
que estrenen figures de llum
són la plaça Pere Teixiner, l’a-
vinguda Compte de Llobregat o
la plaça de La Vila.

EDUCACIÓ4El projecte Mar-
torell Educa 360, que propor-
ciona activitats extraescolars
gratuïtes a infants i adolescents
del municipi, ha rebut el premi
#BeActive Educació de la Co-
missió Europea. El programa
impulsat per l’Ajuntament de
Martorell ha estat seleccionat
d’entre 1.600 propostes presen-
tades de tot Europa. El premi
consta de 10.000 euros.

L’alcalde de Martorell, Xavier
Fonollosa, la regidora d’Ense-
nyament i Salut, Soledad Ro-
sende, i el regidor d’Esports,
Gerard Mimó, van viatjar el 23
de novembre a Brussel·les per
assistir a la gala de lliurament del
premi, emmarcada en la Set-
mana Europea de l’Esport.

“És el projecte social més
gran que hem fet a Martorell.
Som l’únic municipi de Catalunya
que ha activat un programa d’ac-
tivitats extraescolars amb un
ampli catàleg, gratuït i universal”,
declara Fonollosa.

De fet, el premi #BeActive
Educació és un reconeixement a
com l’ensenyament pot animar
els infants a continuar sent actius
fora de les activitats físiques tí-
pica de l’escola. Això inclou les
activitats extraescolars i altres
propostes creatives que creen un

entorn educatiu dinàmic i viu. A
Martorell, 1.600 infants i ado-
lescents es beneficien del pro-
grama Educa 360. Per això, Fo-
nollosa explicava que “la gran-
desa del programa és que dels
1.600 infants, el 60% no havia fet
mai una activitat extraescolar”.
“L’objectiu és lluitar contra les
desigualtats socials, per la igu-
altat d’oportunitats”, afegeix el
batlle martorellenc.

EXTRAESCOLARS PER TOTHOM
El projecte Martorell Educa
360 ofereix un programa d’ex-

traescolars gratuïtes a infants i
adolescents d’entre el 3 i els 16
anys. La majoria d’activitats es
fan en els mateixos centres edu-
catius, sigui a les escoles o als
instituts.

Les opcions s’adapten als
gustos de cada alumne i és per
això que es poden escollir entre
diverses opcions d’activitats es-
portives i culturals. Des del fut-
bol sala i el bàdminton a  arts
plàstiques o escèniques, pas-
sant per la dansa urbana. Però
també hi ha taller literari, de ci-
nema o de música.

Entrega Premi #BeActive. Foto: Ajuntament de Martorell

La Comissió Europea premia el
programa ‘Martorell Educa 360’

Figura de llum al barri de La Sínia. Foto: Ajuntament de Martorell
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Es parla molt del porno.
En els darrers temps,
sobretot hem assistit a
acarnissats debats sobre

com la indústria del sexe en línia
afecta el jovent i modifica les se-
ves conductes sexuals. Un estudi
recent de la Diputació de Barce-
lona assenyala que un de cada
quatre menors ha consumit por-
no abans dels 12 anys. Malgrat tot
això, tendim a pensar que la por-
nografia es fa en països llunyans,
i quan entomem el debat sobre
com millorar la salut sexual dels
joves parlem dels consumidors o
de les seves famílies, no pas de
tota la indústria que hi ha al dar-
rere. Alhora, pensem que tot el
porno és sempre igual: dones i ho-
mes amb cossos normatius prac-
ticant sexe. 

Des del diari Línia hem in-
tentat posar-nos en contacte amb
nombroses persones de Barcelo-
na i de l’àrea metropolitana que es
dediquen a la pornografia perquè
ens expliquin com funciona i quin
pes té aquesta indústria a casa nos-
tra. La tasca, que en un principi
semblava senzilla, ha resultat més
complexa del que ens esperàvem.
Són poques les actrius, actors o di-
rectors que ens han contestat. De
fet, després de setmanes, la sen-
sació que ens queda és de cert si-
lenci. Una part del món del por-
no, el més mainstream, no vol ex-
plicar-se. Només algunes veus
han donat el seu testimoni. Co-
mencem aquest recorregut que va
del porno fet a casa fins a la in-
dústria metropolitana del sexe.  

LA BASE DEL PORNO
La Rita i el Dani viuen a Barcelo-
na i abans de dedicar-se al porno,
amb el nom artístic de Magia
Rosa, feia temps que es gravaven
fent sexe a casa. Va ser amb la pan-
dèmia quan van decidir penjar els
seus vídeos a la xarxa. “Estàvem
acostumades a follar davant d’a-
mistats i gravar-nos era una part
de la nostra sexualitat”, diuen.
“Ho vivim de forma natural i vo-
lem transmetre aquesta naturali-
tat als nostres vídeos”, afegeixen.

Al començament van crear
un compte a Pornhub, una de les
plataformes de vídeos en línia
més importants del planeta, amb
més de 130 milions d’usuaris dia-
ris. “Al principi vam vetar els nos-
tres continguts perquè només es
veiessin fora d’Espanya, i fèiem ví-
deos on no es veia la cara, però
això va durar poc”, afirmen.  “Als
familiars costa més explicar-ho”,
diuen per afegir que “has de ser
conscient que, si et dediques a
aquesta feina, tard o d’hora tot-
hom t’acabarà veient”. 

Més tard, Magia Rosa va crear
un perfil a Onlyfans, una plata-
forma en la qual pengen vídeos ex-
clusius per als 200 subscriptors
que tenen. Cada subscriptor paga
aproximadament cinc euros i mig
mensuals i la Rita i el Dani es com-
prometen a penjar dos vídeos a la
setmana. “També ens demanen ví-
deos personalitzats, com per ex-
emple follant amb botes”, diu la
Rita. “Depenent dels minuts pot

ser un preu o un altre”, puntualitza
per afegir que el màxim que han
cobrat per un vídeo a demanda ha
estat 300 euros. Alhora, assenya-
len que s’han negat a fer contin-
guts, com quan els van demanar
un vídeo “racista” o practicar “la
pluja daurada”. “Hi havia un usua-
ri que volia un vídeo per 20 euros
on, mentre jo conduïa fent trom-
pos amb el cotxe, féssim  sexe...
Vam dir-li que no!”, recorda la Rita
amb humor. 

Actualment, són presents a

plataformes com Xvideos o
Xhamster, i tenen algun vídeo
amb més de 5 milions de visites.
“Els vídeos d’exteriors es mo-
uen molt”, diu el Dani, que és qui
porta el màrqueting de Magia
Rosa. Guanyen una mica més de
2.300 euros al mes, la meitat
dels quals provenen de les sub-
scripcions i l’altra del cobrament
per visites a les plataformes, però
també han gravat amb produc-
tores independents com Lustery,
que els va pagar 1.200 euros.

No obstant això, tenen un
projecte més trencador i ètic.
“Amb el col·lectiu Sexual Riot vo-
lem fer un porno amb sexe menys
heteronormatiu, una estètica cui-
dada i tutorials de sexe”, expli-
quen. “Volem mostrar, per ex-
emple, què passa quan l’home
no té una erecció en una escena”,
diu el Dani. 

PORNO ÈTIC
Parlar de porno ètic a Barcelona és
parlar de la directora Erika Lust.

Aquesta artista d’origen suec és
una de les pioneres del porno fe-
minista, un producte audiovisual
que es desmarca dels rols de gè-
nere i de la violència masclista que
sovint trobem al porno mains-
tream. “Es tracta d’un porno que
assegura que allò que estàs veient
es va fer respectant les condi-
cions laborals i que tots els invo-
lucrats seran compensats”, ex-
plica Lust en declaracions al Línia.
També vol dir fer porno amb el
“consentiment” previ dels actors

La Rita i el Dani es van començar a dedicar al món del porno durant el confinament per la pandèmia. Foto: Joanna Chichelnitzky

Intentem entendre com funciona el món de la pornografia a Barcelona i la seva
metròpoli de la mà de la Rita i el Dani, dos amics que viuen de fer vídeos sexuals,
i d’Erika Lust, la directora establerta a la capital catalana i pionera del cinema ètic
per a adults. Tot plegat mentre la ciutat ja competeix amb Praga o Los Angeles.

Barcelona, capital
europeadelporno
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n El sexe encara és tabú. No se’n
parla. Davant d’aquest silenci, i grà-
cies a les noves tecnologies, la porno-
grafia s’ha convertit, per a molts me-
nors, en la manera que tenen d’edu-
car-se sexualment. “La manca d’edu-
cació sexual impartida per part d’ins-
titucions públiques fa que molta gent
acabi adquirint aquests coneixe-
ments del porno”, afirma la directora
de cinema per a adults Erika Lust.
Malgrat això, segons el seu parer,
aquesta no hauria de ser la funció del
cinema eròtic i sexual. “La pornogra-
fia està feta per a l’entreteniment, per

gaudir i explorar la teva sexualitat,
però no com a eina d’educació sexu-
al”, apunta. 

Sigui com sigui, el jovent s’educa a
través de la pornografia que veu a
plataformes com Pornhub o Xvideos.
“Hi ha tota una generació que ha
crescut veient pornografia mains-
treamdes de petits”, lamenta la sexò-
loga Montse Iserte. Es refereix a un
porno on “les pràctiques vexatòries
cap a la dona i els cossos poc realistes
han sigut les úniques opcions”.

El consum sense alternativa d’a-
questa mena de pornografia, segons
el seu punt de vista, fa que els usuaris
cada vegada necessitin veure vídeos
“més extrems per poder tornar a exci-

tar-se”. Així, quan els joves tenen
sexe, per arribar a l’orgasme voldran
reproduir aquestes pràctiques.

Tanmateix, no tota la responsabi-
litat la tenen les plataformes. En
aquest sentit, la pregunta incòmoda
que es formula la Rita, de Magia
Rosa, hauria de fer-nos reflexionar:
“Què és primer, la fantasia o el por-
no?” És difícil de respondre. “Les per-
sones que veuen una violació potser
s’han excitat amb això abans de veu-
re aquesta mena de vídeos”, assenya-
la. En la mateixa línia, Iserte afirma
que  “la indústria produeix el que la

gent consumeix, i com que la gent
consumeix pornografia gratuïta que
és vexatòria difícilment es produirà
una altra pornografia”.

És per tot això que Lust reclama a
les institucions que “replantegin el
tema per tal de poder oferir, des de
ben joves, una completa educació se-
xual”. De fet, ella treballa en el projec-
te The Porn Conversation, que propo-
sa eines a educadors i famílies per po-
der parlar obertament sobre sexuali-
tat i pornografia amb els joves. Per al-
tra banda, des de Magia Rosa afirmen
que, encara que “potser és llunyà”, se-
ria interessant plantejar que “la Ge-
neralitat de Catalunya invertís en el
porno local i educatiu”.

Sexe i educació

i les actrius. “El meu equip i jo ens
hem d’assegurar que cada rodat-
ge sigui un entorn de sexe segur on
els performerspuguin explorar la
seva sexualitat d’una manera cò-
moda i relaxada”, diu Lust. Per a
la sexòloga i darrera portaveu del
Saló Eròtic Montse Iserte, aquest
porno, que és “minoritari”, vol
trencar “els rols de gènere i la de-
sigualtat, tot optant pel respecte,
el desig, la variació de cossos i d’e-
dats i amb escenes més realistes
i diàlegs creïbles”. 

Gairebé es podria dir que
aquesta tipologia de pornografia
va néixer amb la directora sueca
i a Barcelona. Tot va començar
quan Lust, aleshores estudiant, es
va traslladar a la capital catalana,
l’any 2000, i va iniciar els seus es-
tudis de cinema. Quan li van en-
carregar fer el seu primer curt-
metratge, va sentir la necessitat de
fer una pel·lícula porno segons el
seu gust i els seus valors, i mos-
trant “la importància del plaer fe-
mení”. Així va néixer The Good
Girl, un curt que ironitza sobre el
mite pornogràfic dels repartidors
de pizzes. “Barcelona em va donar
la llibertat creativa per començar
a fer cine per a adults, sobretot pel
fet que aquí la gent és molt ober-
ta de ment i sexualment positiva”,
explica Lust. Així doncs, afegeix,

va sentir que la ciutat catalana era
“el lloc ideal”, perquè oferia l’o-
portunitat perfecta per donar vida
a una petita productora de porno
ètic i feminista que va rebre el nom
de la mateixa directora.

Avui dia, el projecte compta
amb una sòlida base d’usuaris “als
Estats Units, Alemanya, Espa-
nya, el Regne Unit i França”.  Així
mateix, està conformada per tres
plataformes que s’adrecen a tres
tipus de públic. A Xconfessions
cada mes seleccionen dues fanta-
sies sexuals relatades pels usuaris
per convertir-les en curtmetratges;
a Lust Cinema es prioritzen les his-
tòries amb tractament cinemato-
gràfic; i, finalment, Else Cinema
ofereix vídeos i fotos eròtiques a
demanda. 

INDÚSTRIA INTERNACIONAL
En realitat, el porno ètic i inde-
pendent, com és el cas de Magia
Rosa o Erika Lust, és una raresa
dins del mercat del sexe en línia.
Gran part del porno que es con-
sumeix al món es troba a grans
plataformes de vídeos gratuïts
com Pornhub, Youporn o Xvideos.
El que molts usuaris no saben és
que aquestes plataformes estan en
mans d’unes poques empreses. La
companyia canadenca amb seu a
Luxemburg Mind Geek està al

El Dani i la Rita poden
arribar a guanyar al
voltant de 2.300 euros
al mes i tenen vídeos
que sumen uns 
cinc milions de 
visites a les grans 
plataformes online 

darrere de Redtube, Youporn i
Pornhub i és propietària d’algunes
de les productores de cinema per
a adults generalista més impor-
tants del planeta, com Digital
Playground. Per altra banda, la
txeca WGCZ Holding domina
Xvideos i XNXX. Aquestes ma-
teixes firmes han estat acusades
d’albergar pornografia infantil o
d’abusos sexuals. En aquest sen-
tit, Lust alerta que “prioritzen el
contingut comercial i poc divers i
ètic” i que tenen un impacte en els
creadors independents.

És aquí on Barcelona té un pes
notable que li ha fet valer el títol de
capital europea del porno. El
2019, un estudi de Xhamster –la
tercera plataforma de porno més
important de la xarxa– va quali-
ficar la ciutat com un lloc a l’alça
per fer-hi porno en detriment
d’altres ciutats com Praga o Los
Angeles: “Gràcies al baix cost de la
vida i a la relativa escassetat de lleis
sobre la nuesa pública, Barcelona
s’ha convertit en la capital europea
del porno, amb cada cop més
pel·lícules rodades a la ciutat i més
empreses que s’hi estableixen”.
L’informe, a més, afirmava que el
fet que Ada Colau, quan era al-
caldessa, hagués donat suport a les
treballadores sexuals feia que la
ciutat fos molt adient per a la in-

dústria. Sigui com sigui, només cal
visitar una pàgina web com Porn-
hub i buscar “Barcelona” per des-
cobrir com són de comuns les es-
cenes pornogràfiques que es roden
a la ciutat. Alhora, aquest auge s’ha
estès per altres municipis com Ba-
dalona, on s’hi han gravat escenes
de la productora Las Folladoras,
una filial de l’empresa Letsdoeit,
amb seu a Suïssa. Per altra banda,
també s’han fet rodatges a les
platges de Sitges i, des de fa uns
anys, Cornellà és la capital del por-
no mundial durant uns quants
dies amb el Saló Eròtic.

Tanmateix, tot això no ve del
no-res. Barcelona, gràcies a la
Sala Bagdad, fa temps que és re-
coneguda com una de les capitals
del sexe. Alhora, ha estat bressol
de molts actors i actrius de renom
mundial dins del porno mains-
tream, com Nacho Vidal, Toni Ri-
bas –de Sant Boi–, Max Cor-
tés –de Badalona–o Susi Gala –de
Barcelona. La fama de la ciutat,
doncs, és merescuda, però no
sempre per un porno que vetlla
pels drets ni que es pot considerar
igualitari. 

Un informe de la
plataforma Xhamster
assegura que
Barcelona està
desbancant ciutats
com Los Angeles o
Praga com a capital 
del porno mundial

Algunes veus de la indústria del porno ètic reclamen
més educació sexual al jovent i una implicació 
més gran de les institucions en aquest terreny

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Radars mòbils per millorar
la seguretat viària

SEGURETAT4La Policia Local de
Sant Andreu de la Barca ha ac-
tivat radars mòbils en diversos
punts del municipi. L’aparell va
canviant d’ubicació i s’instal·la de
manera provisional.

Des de l’Ajuntamentexpli-
quen que l’objectiu és incremen-
tar la seguretat viària amb una li-
mitació de la velocitat dels vehi-
cles que circulen per la ciutat.

A més, el consistori defensa
que no es tracta d’una mesura re-

captatòria perquè s’informa de la
seva ubicació amb la finalitat de
millorar la seguretat als carrers.
La informació sobre on es poden
trobar els radars es pot consul-
tar cada dia a través de les his-
tòries d’Instagram del perfil ofi-
cial de l’Ajuntament de Sant
Andreu de la Barca.

La ubicació dels radars mò-
bils s’ha seleccionat basant-se en
diferents denúncies de seguretat
per part de la ciutadania.

SERVEIS4Aigües de Barcelona
ha denunciat l’Ajuntament de
Sant Andreu de la Barca per la
pròrroga de la gestió del servei
d’aigua en favor de l’empresa
FCC Aqualia per un període de
cinc anys un cop la concessió ha-
via finalitzat. L’aprovació es va
dur a terme en el Ple de l’Ajun-
tament del febrer de 2023 amb
els vots favorables del govern lo-
cal anterior encapçalat pel PSC.  

L’alcalde de Sant Andreu,
Marc Giribet s’ha mostrat “molt
preocupat per les conseqüències
d’aquest recurs” perquè segura-
ment l’Ajuntament “haurà de
tirar enrere per acord de Ple la
pròrroga del contracte i, molt
més greu, retornar els 312.526
euros que el consistori ja ha co-
brat com a cànon de l’empresa
FCC Aqualia”.

Així mateix, des de l’Ajun-
tament tampoc descarten que la
quantitat que s’hagi de retornar
sigui superior, en el cas que
així ho decideixi el Jutjat, si
l’empresa ja ha fet inversions o
demana una compensació eco-

nòmica en sentir-se perjudica-
da. El recurs d’Aigües de Bar-
celona es fonamenta en el fet
que la competència de la gestió
de l’aigua potable en baixa és ex-
clusiva de l’Àrea Metropolitana
de Barcelona des del 2010 i
que, per tant, el Ple no és l’òrgan
competent ni per aprovar la
pròrroga ni per rebre el cànon
de la concessió.

De moment, l’Ajuntament
de Sant Andreu de la Barca tre-
balla amb els serveis jurídics i
tècnics del Cicle de l’Aigua de l’À-
rea Metropolitana de Barcelona
per trobar una solució que sigui
el menys perjudicial.

Línia Xarxa s’ha posat en
contacte amb el PSC de Sant An-
dreu i no ha obtingut cap res-
posta al respecte.

Roda de premsa de l’alcalde Marc Giribet. Foto: Ajuntament Sant Andreu

Denuncien l’Ajuntament per 
la pròrroga del servei d’aigua 

Cartell d’avís en una de les entrades del municipi. Foto: Ajuntament

Oci | Cap d’Any al Poliesportiu del Josep Pla
El 2024 començarà a Sant Andreu de la Barca amb una gran festa de Cap

d’Any al Poliesportiu del Josep Pla. Durant la nit es podrà gaudir de la
música de diferents DJ i la festa s’allargarà fins a les 6 h del matí.
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Claudia del Valle / Cantant

Claudia del Valle ha publicat el seu primer àlbum en solitari, 
El que callem, on els ritmes electrònics no són un impediment per
apropar-nos a la intimitat de la seva música. El 16 de desembre farà
un concert a l’Espai Línia, a la gala del Premi Casal Català de l’Any.

Què significa el teu primer
àlbum en solitari?

En realitat una mica tot. És una re-
compensa després de tot l’esforç.
Feia tres anys que treballava en
aquest projecte i per fi ha sortit a la
llum. Ha sigut molt de temps dedi-
cat a la feina feta. 

Què volies transmetre?
Un cop vaig tenir tot el disc, sense sa-
ber-ho, vaig veure que totes les can-

çons parlaven d’emocions, i a partir
d’aquí vaig treure el fil conductor: El
que callem,el nom de l’àlbum.

Com va ser arribar fins a aquest
punt que expliques?
Fer l’àlbum era un camí de moltes  in-
seguretats, però alhora també llui-
tava contra això i contra els estigmes
i prejudicis que hi ha a la societat.
L’objectiu era enfrontar-me també a
totes les meves pors.  A més, jo ve-
nia d’estar amb un altre grup amb
qui havíem publicat dos àlbums,
però aquest és el primer disc en so-
litari. Es tracta d’una cosa molt meva. 

I el públic, com creus s’hi podrà

sentir representat en aquest re-
pertori de cançons?
Moltes vegades ens passen coses
que ens fan sentir incapaços i do-
nem massa voltes a què pensaran de
nosaltres. Aquests sentiments que
tothom ha tingut, són amb els quals
el públic es podrà sentir identificat.
Al final són històries meves que es
poden fer seves. Crec que això és de
les coses més maques que poden
passar amb la música, que extra-
poles les històries a la teva vida i ca-
dascú les porta al seu terreny.

Com se sent la petita Claudia que
somiava a dedicar-se a la música?
(Riu) Doncs encara està una mica

així-així, però contenta. Estic bus-
cant el meu lloc. Jo ho veia molt llu-
ny tot plegat i ara penso: “He fet un
disc, una presentació, videoclips...”.
És el que somiava la Claudia de pe-
tita, ser cantant. Per fi estic en el
camí i això és molt guai.

Quins són els teus plans futurs?
Començar a programar més con-
certs i treballar, sobretot, la posa-
da en escena. També crear nova
música, que ja estic fent. Pot sem-
blar estrany perquè acabo de pu-
blicar el meu primer àlbum, però
aquestes cançons ja fa temps que
les vaig fer i ara estic en un altre
moment vital.

El 16 de desembre actues a l’Espai
Línia a la gala del Premi Casal Ca-
talà de l’Any, què hi trobarem?
El format que faig normalment és
molt més electrònic, però serà un
concert acústic, més íntim, també
tenint en compte la nova etapa, que
està enfocada cap a aquest estil. Tots
els temes seran en català.

I ara, com encares la nova etapa?
Tinc moltíssimes ganes de fer con-
certs i de continuar treballant. El 26
de novembre vaig fer la presentació
del disc i tothom va quedar molt con-
tent. Jo també estic feliç de com so-
nava i de l’evolució que he fet. Tant
de bo poder seguir en aquesta línia.

Mar Sifre
SANT ESTEVE SESROVIRES

“Fer l’àlbum era un
camí d’inseguretats”

Imatge promocional Claudia del Valle. Foto: Claudia del Valle

Castellví | Taller de noves masculinitats per a homes
El 13 de desembre a les 19 hores tindrà lloc un taller sobre noves masculinitats adreçat
a homes a partir dels 16 anys. L’activitat és gratuïta, va a càrrec de Lau Zalacaín i té la

voluntat de fomentar formes de relacions més saludables, també amb un mateix.



TRANSPORT4Els usuaris de la
línia Olesa-Barcelona operada
per  Monbus han pogut traslla-
dar les queixes sobre el servei al
subdirector general de Transport
Públic i Mobilitat de la Genera-
litat de Catalunya, Benjamín
Cubillo. La trobada va tenir lloc
al Saló de Plens de l’Ajunta-
ment d’Olesa de Montserrat.

Durant la reunió, la Generali-
tat va reconèixer la seva respon-
sabilitat respecte a l’accés dels

viatgers i va admetre que l’aug-
ment de la demanda no ha estat
acompanyat d’una oferta adient. 

Amb tot, l’executiu català ja
ha posat en marxa l’auditoria
presencial als autobusos per
anotar totes les incidències que
afecten els viatgers. Tant l’A-
juntament  d’Olesa com els usua-
ris han acordat esperar que aca-
bi l’auditoria per tornar-se a ci-
tar amb els representants de la
Generalitat i valorar el resultat.

SALUT4L’Ajuntament d’Olesa
de Montserrat s’ha reunit amb
els responsables de l’Hospital
Sant Joan de Déu de Martorell
per tractar les deficiències que
afecten l’assistència sanitària
amb l’objectiu de millorar-la. A
finals d’octubre, el consistori
també va tenir una trobada amb
el Servei Català de Salut per
traslladar-los queixes i necessi-
tats en referència al CAP del
municipi i demanar-los un in-
crement de recursos.

Durant la reunió amb l’Hos-
pital Sant Joan de Déu de Mar-
torell, des de l’Ajuntament d’O-
lesa van destacar com a tema crí-
tic el temps d’espera a urgències
i la demora amb les visites amb
els especialistes, en concret en
àrees com oftalmologia, trau-
matologia i urologia.

Per part de l’Hospital es van
explicar les línies de treball que
duen a terme per oferir una as-
sistència més bona, entre les

quals hi ha l’ampliació del cen-
tre sanitari. Amb tot, el regidor
olesà de Salut Pública, Marc
Serradó, va remarcar “la im-
portància de complementar les
ampliacions amb l’assignació
de recursos addicionals per mi-
llorar la qualitat de l’atenció”.

Així mateix, Serradó apunta-
va que “l’Hospital està rebent
tot un seguit d’urgències que
pertocarien a un CAP o un CUAP,

però la falta d’aquests serveis fa
que el centre acabi saturat”.

És per això que a finals d’oc-
tubre l’Ajuntament d’Olesa es va
reunir amb el Servei Català de
Salut. La trobada es va centrar a
demanar un increment de re-
cursos i personal, sobretot d’es-
pecialistes. En aquest cas, Ser-
radó posava sobre la taula que es
revertissin les retallades que va
patir la sanitat pública.

Reunió entre l’Ajuntament d’Olesa i l’Hospital de Martorell. Foto: Ajuntament

Olesa reclama de nou millores
en l’assistència sanitària

La Generalitat escolta les
queixes pel servei de Monbus

Llibre | Presenten ‘Descobrint la història d’Olesa’
L’Espai Paper d’Estrassa acollirà el 16 de desembre a les 12 h la presentació del llibre

Descobrint la història d’Olesa. Es tracta d’un exemplar que permet als lectors
endinsar-se en la història del municipi amb jocs i d’una manera entretinguda. 

Trobada dels usuaris de Monbus amb la Generalitat. Foto: Ajuntament Olesa

PATRIMONI4L’equip científic
de la Universitat de Barcelona ha
presentat els resultats de les in-
tervencions al jaciment arqueo-
lògic de Sant Hilari d’Abrera a la
catorzena Tribuna d’Arqueolo-
gia, organitzada per la Genera-
litat de Catalunya.

Sota el títol Sant Hilari d’A-
brera. L’establiment romà d’ai-
gües mineromedicinals i la
seva continuïtat com a centre
de culte fins al segle XIV, els in-
vestigadors van presentar, el
passat 22 de novembre, els re-
sultats de les darreres campa-
nyes d’excavació i restauració.

De fet, les diverses interven-
cions arqueològiques dels úl-
tims anys han fet disposar d’un
seguit d’evidències i resultats
que permeten establir una cro-
nologia des de finals del segle II
dC i fins al segle XIV.

La primera evidència cor-
respon a un establiment romà de
tipus termal d’aigües minero-
medicinals, en ús des del segle II
dC i fins a inicis del segle V. 

El conjunt termal, en una
segona fase, va ser amortitzat per
una aglomeració medieval i una
església. El petit edifici eclesiàs-
tic es va construir directament
sobre el frigidari i, tot i tenir di-
versos elements constructius i or-
namentals, és a la segona meitat
del segle XII quan és dotat d’un

programa pictòric d’alta qualitat.
És en ple segle XIV quan s’inse-
reix una sepultura privilegiada a
l’eix central de la nau.

Sant Hilari d’Abrera se situa
sobre una de les terrasses al
marge dret del riu Llobregat i té
un interès geològic, històric i
arqueològic.

Sant Hilari d’Abrera. Foto: Ajuntament

Sant Hilari d’Abrera, a la Tribuna
d’Arqueologia de la Generalitat

ENSENYAMENT4Amb la col·la-
boració de la Policia Local i el
Servei Català de Trànsit, l’A-
juntament d’Abrera impulsa la
formació teòrica i pràctica sobre
mobilitat sostenible i segura
adreçada a l’alumnat de cinquè
de primària.

Segons el consistori, l’objec-
tiu de l’activitat és que els infants
passin “una bona estona mentre
aprenen a desplaçar-se com a
vianants i com a conductors de
bicicletes de manera segura en
un entorn simulat”. La pràctica

es duu a terme amb un circuit de
bicis i també serveix per ajudar
l’alumnat a identificar compor-
taments de risc.

Tant és així, que un dels
agents per a la Mobilitat Segura
de la Policia Local d’Abrera ex-
plica que l’activitat també és útil
perquè aprenguin i respectin els
senyals. I detalla que tot plegat “és
molt important perquè ells ara
començaran a anar sols pel car-
rer i cal que coneguin els senyals
i tot el que es trobaran pel carrer
per caminar amb seguretat”.

Formació en mobilitat segura
per cinquè de primària

Activitat de mobilitat segura. Foto: Ajuntament Abrera

Seguretat | Roben 56 ordinadors d’una escola d’Abrera
Dos homes de 28 i 30 anys van ser detinguts a finals de novembre a l’Hospitalet. 
Els arrestats duien al cotxe en el moment de la detenció 56 ordinadors que havien estat
robats a una escola d’Abrera i que portaven el segell del Departament d’Educació.

Olesa de Montserrat
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AJUNTAMENTS4L’Associació
Catalana de Municipis (AMC) i
la Federació de Municipis de
Catalunya (FMC) han consen-
suat una moció per una reforma
estructural dels ens locals que as-
seguri el compliment del principi
de suficiència financera.

Eduard Rivas, alcalde d’Es-
parreguera i president de la
FMC, explica que “la moció neix
pel context actual d’inici del
mandat municipal. Ens cal una
reforma que reconegui que els
ajuntaments tenim un finança-
ment insuficient per totes les
competències que tenim i els ser-
veis que prestem”. A més, creu
que la situació s’ha agreujat en
els últims anys.

Així mateix, la moció reclama
un nou sistema de finançament
just i equilibrat, la participació de
les entitats municipalistes en la
redacció de l’avantprojecte de
Llei de Governs i Finances Local
de Catalunya, la modificació de

la Llei d’Estabilitat Pressupos-
tària i Sostenibilitat Financera i
la derogació de la Llei de Racio-
nalització i Sostenibilitat de l’Ad-
ministració Local. El text va di-
rigit al Congrés dels Diputats, el
Senat, el Parlament i els Governs
de l’Estat i de Catalunya.

Per la seva part, Eduard Rivas
explica que l’objectiu és que es “re-
conegui aquesta realitat i posar-
la al dia. La normativa està molt

antiquada i cal una modernitza-
ció de tota l’arquitectura institu-
cional del país”. Rivas afegeix
que es tracta d’un “moment d’o-
portunitat, com és l’inici d’un
nou mandat a Espanya, amb un
govern de coalició amb un ampli
suport de forces plurals”.

De moment, la moció ja ha
obtingut l’aprovació per unani-
mitat en el Ple municipal d’Es-
parreguera del novembre.

Ple municipal de novembre. Foto: Ajuntament d’Esparreguera

Les associacions municipalistes
volen un millor finançament 

El límitd’aigua, llunydeserrespectat
» Collbató és el municipi del Montserratí amb un consum d’aigua per habitant i dia més elevat

» L’Ajuntament assegura que es deu al mal estat de la xarxa de canonades, on hi ha diverses fuites

Oci | Fira de Nadal el 16 i 17 de desembre
Els matins del cap de setmana del 16 i 17 de desembre, els Jardins de Can Rogent
i el Nucli Històric acolliran la Fira de Nadal de Collbató. Hi haurà parades
d’artesans, entitats i establiments i, a més, es podrà visitar el Pessebre Vivent.

Cultura | Els Pastorets, a La Passió d’Esparreguera
El 23 i el 26 de desembre a les 19 h, el Teatre de La Passió d’Esparreguea
acollirà Els Pastorets (en directe!). Es tracta d’un espectacle actualitzat,

dinàmic i musical dirigit per Èric Rangel. Les entrades ja estan a la venda.

MOBILITAT4L’Ajuntament
d’Esparreguera ha dut a terme
diferents actuacions de millora
i pacificació dels entorns escolars
per tal de millorar la seguretat en
aquestes zones.

Entre les primeres accions hi
ha la senyalització de 63 places
de Petó i adeu, que entraran en
funcionament de cara al gener.
Aquestes àrees serveixen perquè
les famílies  puguin parar bé el
vehicle sense interrompre el

trànsit quan acomiaden els seus
fills a la vora del centre educatiu.

Per altra banda, s’ha previst
millorar la senyalització dels pas-
sos de vianants propers a escoles
i instituts i de les inscripcions
que indiquen Zona Escolar, així
com instal·lar aparcabicicletes.

L’objectiu d’aquests canvis
és reduir el risc d’accidents i pa-
cificar les zones properes a les
escoles, tot afavorint els des-
plaçaments a peu.

Canvis per pacificar els
entorns de les zones escolars

Senyalització de ‘Petó i adeu’. Foto: Ajuntament d’Esparreguera

El mes d’octubre, Collbató va te-
nir un consum d’aigua de 296 li-
tres per habitant i dia. Una xi-
fra molt més elevada que el lí-
mit de 210 litres que va aprovar
la Generalitat a finals de no-
vembre per les localitats del
sistema Ter-Llobregat, a causa
de la fase de preemergència per
la sequera.

De totes maneres, abans que
s’aprovés l’últim límit, Collbató
ja superava amb escreix els 230
litres per habitant i dia que ha-
vien estat decretats. Es tracta del
municipi del Montserratí amb
un consum d’aigua més elevat,
sense tenir en compte Sant Es-
teve Sesrovires, que amb la pre-
sència del centre penitenciari de
Brians fa que les seves estadís-
tiques es disparin, ja que els in-

terns no es comptabilitzen com
a habitants del municipi.

Des de l’Ajuntament de Coll-
bató expliquen que el fet de su-
perar el límit de consum d’aigua
per habitant i dia “no es deu a un
ús negligent del recurs per part
dels veïns”, sinó al mal estat de la
xarxa de canonades “amb mate-
rials obsolets i mancança cròni-
ca d’inversió”, segons declaren.
De fet, a Collbató són habituals
els talls del subministrament
d’aigua a causa de les avaries en
les canonades.El consistori tam-
bé detalla que, tot i ser un mu-
nicipi de menys de 5.000 habi-
tants, té una gran extensió i, per
tant, una quantitat molt alta de
metres de canonades: uns 70
quilòmetres de tubs.

Per revertir la situació, el con-
sistori té programades una sèrie
d’actuacions a la infraestructura,
com ara la detecció de fuites i la
renovació de la xarxa, tot plegat
per trobar els punts més conflic-

tius. Amb tot, encara no hi ha data
per fer aquestes millores.

LA SEQUERA AL MONTSERRATÍ
Si tenim en compte el consum de
litres d’aigua per habitant i dia de
l’octubre, Castellví de Rosanes,
Esparreguera i Olesa de Mont-
serrat també superarien l’últim

límit de 210 litres decretat per la
Generalitat a finals de novembre.

Amb tot, els tres municipis
han arrencat campanyes per
conscienciar la ciutadania més
enllà de les restriccions aprova-
des. Tots ells incideixen espe-
cialment en la necessitat de re-
utilitzar i recollir l’aigua en si-

tuacions com ara la dutxa o la
cocció d’aliments, que es pot
aprofitar per al vàter o per regar
les plantes, per exemple.

Altres consells són omplir
bé rentadores i rentaplats, fer
servir programes d’estalvi i tan-
car l’aixeta mentre ens rentem
les dents o les mans.

Presa del pantà de Sau amb un nivell d’aigua molt baix. Foto: Jordi Borràs/ACN

Mar Sifre
COLLBATÓ

Esparreguera
| 18

línianord.cat 12 de desembre del 2023

Collbató



12 de desembre del 2023Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
19 | 

línianord.cat



| 20

Esports

“Mai havia destacat en res i ajun-
tant les meves passions (els Play-
mobil, la fotografia, el cinema i les
sèries de televisió, la cultura i
l’esport) he trobat el reconeixe-
ment. Personalitzar Playmobil
amb peces originals, i, si és ne-
cessari, pintant-hi a sobre i amb
adhesius dissenyats per mi, és un
repte preciós i esgotador”, com-
parteix Cris Álvarez (Sabadell,
1985), que fa vuit anys que ha lo-
calitzat el seu camí artístic: You
Are Click. Aquesta tècnica en
Educació Infantil és vetlladora
de Primària per a infants amb ne-
cessitats especials a l’Escola Tabor,
de Santa Perpètua de Mogoda. 

Hem quedat a les Cotxeres
de Sants, durant la 55a Fira de
Col·leccionistes de Joguines An-
tigues, organitzada per l’Asso-
ciació Joguetmaniàtics, i la per-
petuenca arriba amb una mot-
xilla negra d’on treu una bossa
amb algunes de les seves crea-
cions del món real i de ficció de
l’esport: Oliver Atom, Benji
Prince, Mark Lenders, Lola Ga-
llardo, Jennifer Hermoso, Aita-
na Bonmatí, Rafa Nadal...  

I, és clar, Alèxia Putellas. “L’A-
lèxia és pura inspiració. Es nota
que viu les coses al màxim i que
mai deixa de treballar per millo-
rar. Quan va patir la ruptura del
lligament encreuat anterior del ge-
noll esquerre, el fisioterapeuta li
demanava que descansés un dia
a la setmana i ella, com es pot veu-
re a Alèxia: Labor Omnia Vincit,
el seu documental a Prime Video,

no volia”, l’elogia Álvarez, que ha
fet unes quantes versions de Play-
mobil de la molletana. L’última,
amb l’equipació actual i celebrant
els seus 400 partits amb el Barça.      

Em queda clar que l’entrevis-
tada té mil idees i no prou temps
per desenvolupar-les. És detallis-
ta, perfeccionista i inesgotable, i
dedica moltes hores a personalit-
zar els clics. Com que Playmobil no
ven les peces soltes, Álvarez ha de
comprar els clics sencers i reunir
peces de molts tipus (n’hi ha mol-
tes descatalogades i algunes les tro-
ba a fires) per poder disposar
d’un ampli ventall d’elements per
donar vida els personatges. Avui
s’ha comprat tres Playmobil, que
desmuntarà per crear-ne de nous. 

UN TREBALL D’ORFEBRERIA
El seu és un treball d’orfebreria
i no és estrany que la montgati-
na Sílvia Domínguez, jugadora
del Perfumerías Avenida i de la
selecció espanyola, la felicités pel
clic que li va dedicar. També
n’ha personalitzat d’altres bas-
quetbolistes, com la badalonina
Anna Cruz o Laura Nicholls, el
tenista Carlos Alcaraz o la bo-
xejadora Joana Pastrana. Per re-
cordar l’any 1992, el del gol de
Ronald Koeman a Wembley per
donar-li al Barça la seva prime-
ra Copa d’Europa, i el dels Jocs
Olímpics de Barcelona, va crear
un clic de voluntari olímpic.
Són treballs que podem veure al
seu Instagram (@youareclick).
Amb el mateix usuari també la
podem trobar a TikTok.   

Mai utilitzarà les peces dels
Playmobil de la seva infància,
que conserva com si fossin nous.
La mare, la Maica Brull, li va re-

galar la primera capsa, un cot-
xe esportiu blanc descapotable
amb una parella, i des d’aquell
moment aquells clics van passar
a ser companys de moltes hores
d’imaginació d’una filla única
que sempre li demanava Play-
mobil als Reis Mags: el vaixell
pirata, l’illa del tresor, el castell,
la mansió victoriana... 

Va ser una nena incompresa
perquè anava a contracorrent i
qüestionava el sistema. Per què
pel fet de ser noia havia de jugar
amb nines i vestir de rosa? Amb
el temps, s’ha reconciliat amb
aquest color, però les nines mai
li han fet el pes. La perpetuenca
sempre va preferir les Tortugu-
es Ninja, que mai li van regalar,
els G.I. Joe, la Mega Drive, la
Game Gear o els Playmobil.     

Al pati de l’Escola Sagrada
Família era “la rareta” perquè ju-
gava a futbol i és possible que ho
fos encara més perquè hi tenia
traça i podia ocupar qualsevol
posició al camp. Afortunada-
ment, els temps han canviat for-
ça.  “Abans, si xutaves una pilo-
ta, et veien com un homenot, i

ara l’esport practicat per dones
està creixent. M’emociona veu-
re que hi ha referents femenins,
com Aitana Bonmatí, que acaba
de rebre la Pilota d’Or i té una vi-
sió de joc increïble”, celebra. És
molt culer “i molt Peter Pan”. 

M’ensenya una foto preciosa
d’ella molt petitona petonejant
l’avi, un Joan Brull orgullós i
equipat amb el mallot de la Unió
Ciclista Sabadell. “Va ser un gran
ciclista i crec que no se li van re-
conèixer els mèrits, igual que al
meu pare, el Juan Álvarez, que
era un excel·lent atleta popular
que va guanyar moltes curses po-
pulars al Vallès”, reivindica. 

Treballant en una botiga de jo-
guines va ser on Álvarez es va re-
trobar amb els Playmobil i va
descobrir els nous accessoris, i, so-
bretot, que per fi hi havia una gran
varietat de cabells. Un dia, per fer
broma amb el seu cap, que portava
patilles, li va personalitzar un clic
amb el logo del local, i després en
va fer un d’ella mateixa, un altre de
Freddie Mercury i un més de Ma-
rio, de Nintendo. “Durant el temps
que els Playmobil van estar expo-

sats a la botiga vaig veure que a la
gent li feien molta gràcia i em vaig
animar a crear-ne més”, recorda.  

Començava així un somni
molt lluitat que, de moment, l’ha
dut a organitzar tres exposicions,
sobre grups de música, sèries de
televisió i pel·lícules, a l’Hotel
Ocean Drive Barcelona (Dreta
de l’Eixample), i una altra, de sè-
ries televisives, a un hotel de la
mateixa cadena a Madrid. A l’A-
xe Hotel Barcelona va muntar una
mostra de moments importants
de la cultura LGTBQ+, i a Can Pe-
rico, un restaurant de Santa Per-
pètua, també han pogut gaudir del
seu talent. Álvarez no ha deixat de
guanyar premis, com el d’artista
revelació als OD Art Awards, a Ei-
vissa, un concurs de fotografia al
Tapantoni, el de millor cartell
per a la sèrie Foodie Love, d’Isabel
Coixet per a HBO, un altre de la
Festa Major de Santa Perpètua...
Sempre, és clar, amb els Play-
mobil com a protagonistes. 

“Els Playmobil són amistats
que em regalen i plantegen rep-
tes, i que m’ajuden en els pitjors
moments. També m’obren no-
ves portes, com poder conèixer
artistes que admiro, com Veró-
nika Moral, de Vis a Vis. És un
amor! Li vaig regalar un clic
personalitzat i ella em va cor-
respondre amb un guió de la sè-
rie!”, comparteix, satisfeta. Mo-
ments que es mereix per la seva
creativitat i tenacitat.  

“Cada cop que vaig al fisiote-
rapeuta pateixo molt perquè tinc
l’esquena plena de contractures.
M’hi deixo l’ànima, eh”, confessa
Álvarez, mentre s’estira a terra
perquè li faci la foto que m’ha pro-
posat per a aquest reportatge.    

Toni Delgado
BARCELONA

Cris Álvarez troba el seu camí
»  La perpetuenca personalitza Playmobil d’esportistes, com Alèxia Putellas, Sílvia Domínguez o Alcaraz   
» “Els Playmobil són amistats que em regalen i plantegen reptes, i m’ajuden en els pitjors moments”, diu

Cris Álvarez amb alguns Playmobil d’esportistes. Foto: Toni Delgado

Futbol sala | El Club Sala 5 de Martorell rep el Burela FS 
El conjunt d’Adri Sánchez rebrà el pròxim dissabte 16 de desembre a les 18.30 hores 

el Burela FS, en partit corresponent a la 13a jornada de Segona Divisió. El Club Sala 5 de
Martorell hi arribarà després de la victòria per 3-6 contra la UD Ibiza el passat dia 9.  
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En un petit poble de mil habitants hi ha
un projecte per construir 168 hectàrees de
plaques fotovoltaiques en sòl agrari. Cen-
trals elèctriques enormes canviaran per
sempre la vida al poble. Miralls negres ca-
blejats substitueixen espigues de blat. Què
cantaran els treballadors del camp, quan
el camp sigui una central energètica?

Al teatre El Maldà de Barcelona.

Teatre

Solar
Ireneu Tranis i Alba Valldaura

Sergio Dalma ha publicat un nou disc,
Sonríe porque estás en la foto (Sony Music),
i amb aquest ja són 22 els àlbums del can-
tant. Es tracta d’una xifra que només pot
aconseguir algú que, com ell, s’ha dedi-
cat a la música tota la vida, amb ni més ni
menys que 34 anys de trajectòria. Tot i això,
ha dit a l’ACNque sempre entra a l’estu-
di “com si fos el primer o el darrer disc”.

Música

La directora i guionista Belén Santos
presenta aquesta pel·lícula documental
que ens acosta a la realitat dels matri-
monis forçats a través de l’experiència de
quatre dones: Aya, María, Luna i Amy. Elles
van ser capaces de rebel·lar-se contra
aquesta imposició, enfrontant-se a les se-
ves famílies, deixant-ho tot enrere i co-
mençant una nova vida totes soles.

Pelis i sèries

No, no quiero
Belén Santos

Sonríe porque estás en la foto
Sergio Dalma

Fira de Santa Llúcia
L’esperit nadalenc ja ha tornat a Barcelona. Prova d’això és
que, des del passat 24 de novembre, la Fira de Santa Llú-
cia omple de nou l’avinguda de la Catedral, on estarà ins-
tal·lada fins al 23 de desembre. La d’enguany és la 237a
edició de la fira i compta amb un total de 200 parades

que ofereixen productes típics de Nadal, com pessebres,
avets, figures, tions, molsa i un llarg etcètera. A més, en el

marc del tradicional mercat també es faran activitats i
propostes, com el Tió Gegant de Santa Llúcia o la Diada

de les Tradicions i Costums Nadalencs a Catalunya.

A L B E R T  A D R I ÀQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita, de set anys, té problemes greus
de comunicació a l’escola. S’ha inventat
una bombolla que la protegeix dels que
l’envolten i viu en el seu silenci. No parla
amb ningú. En canvi, a casa, no calla. L’An-
na, la mare, viu atrapada en una bombolla
de culpabilitat. Atabalada per la feina, per
la preocupació i pel record de la filla que
se li va morir a la panxa a mig embaràs.

Llibres

El silenci dels astronautes
Laia Fàbregas

| Turok 3
Arriba Turok 3: Shadow of Oblivion amb la remasterització d’un clàssic, 

amb trets i acció a dojo. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.  
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Albert Adrià (l’Hospitalet de Llobregat,
1969) va deixar els estudis l’any 1985

per entrar a treballar a El Bulli, el restau-
rant del seu germà, Ferran Adrià. I la va
encertar: actualment, és el segon millor
cuiner del món. Així ho ha considerat el
jurat dels premis The Best Chef Awards,
que ha atorgat el primer premi al ma-
drileny Dabiz Muñoz. Albert Adrià, xef
del restaurant Enigma de Barcelona,
també ha rebut en aquesta edició un
dels premis especials, el The Best Chef
New Entry Award, que destaca la seva

entrada al topmundial de cuiners. D’al-
tra banda, un altre cuiner català, Jordi
Roca, ha estat reconegut com a millor
mestre pastisser, mentre que Ferran

Adrià ha rebut el premi a la trajectòria.

Famosos

Ser un xef de prestigi mundial
Als 80 va entrar a El Bulli amb el seu germà, Ferran Adrià

Ser escollit segon millor cuiner del món
Només per darrere del xef madrileny Dabiz Muñoz

Gran reconeixement
Ha rebut una pluja de felicitacions per aquesta distinció



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

TECNOLOGIA

Cada cop que enviem missatges als nostres contactes,
el nostre cervell es queda esperant una resposta

ADDICCIÓ

INTERACCIONS

XARXES

E S T I L S  D E  V I D A

i XARXES SOCIALS
L’addicció als telèfons mòbils és un dels grans reptes que tenim
damunt la taula. Nombrosos estudis evidencien que cal trobar
solucions abans que l’assumpte se’ns escapi de les mans. Ara
bé, el problema és dels dispositius o dels continguts que hi tro-
bem? Un equip de recerca de la Universitat de Granada ha de-
mostrat per primer cop que no és el telèfon el que ens genera
addicció, sinó la interacció social que ens permet. És la primera
evidència experimental d’una teoria que ja advertien alguns in-
vestigadors i s’ha publicat a la revista científica Psicothema. 

Per arribar a aquesta conclusió, els científics van reunir 86
persones i els van col·locar en dos grups: uns havien d’enviar un
Whatsapp als seus coneguts sobre el projecte de recerca on
col·laboraven, i els altres, no. Després, van deixar tothom sense
accés als dispositius. Mentrestant, els científics van mesurar l’ac-
tivitat electrogalvànica de la pell, un paràmetre que calcula, per
dir-ho fàcil, la nostra ansietat. El resultat va mostrar que les per-
sones que havien enviat un missatge i esperaven una resposta
estaven més tenses que les de l’altre grup. Així doncs, és la ne-
cessitat d’interacció el que ens fa addictes.           

Addictes a la interacció social 

Un estudi posa en evidència que els dispositius
tecnològics per si mateixos no generen addiccions

Les claus

La tensió que sentim mentre esperem una resposta 
podria ser una de les causes de l’addicció als dispositius

L’estudi posa en relleu que són les aplicacions, en particular
les diverses xarxes socials, les que ens causen ansietat
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